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گروه اقتصادی - معاون اســبق 
امور بین الملل و بازرگانی وزارت نفت 
درباره احتمال کارشکنی برخی کشورها 
از جمله روسیه گفت: اروپا قطعا دنبال 
متنوع سازی سبد انرژی است و ما این 
امــکان بالقوه را داریم که در میان مدت 
بتوانیم در این بازار حضور داشته باشیم 
و در صورت رفع تحریم هیچ کشــور 
دیگــری نمی تواند مــا را از این بازار 

محروم کند.
علی ماجــدی درباره تغییرات در 
مسیر تجارت انرژی اظهار داشت: قطعا 
جنگ روسیه و اوکراین دو فاکتور را به 
شدت تحت تاثیر قرار داده یکی امنیت 
غذایی و تامین غلات جهان و دیگری 

انرژی است، یعنی در شرایطی هستیم 
که برخی کشــورها مثل چین و هند با 
تخفیف هایی که می گیرند بهره برداری 
می کنند و برخی نیز مثل اروپایی ها دچار 
مشکل شدند، بنابراین از این پس امنیت 
انرژی به شــکل دیگــری رقم خواهد 

خورد. 
وی افــزود: بخش عمــده گاز و 
نفت اروپا از روســیه بوده بنابراین این 
اوضاع تغییر خواهد کرد، اتحادیه اروپا 
بــرای امنیت انرژی آینــده ی خود در 
حال برنامه ریزی میان مدت اســت، در 
این بین اگر ما بتوانیم ســرمایه گذاری 
خارجی انجــام دهیم و مشــروط به 
اینکه مشکلات تحریم نباشد می توانیم 

ســهمی را در بازار انرژی اروپا داشته 
باشم، اما اکنون ما از  این بازار بی بهره ایم. 
معاون اســبق امــور بین الملل و 
بازرگانــی وزارت نفت درباره احتمال 
کارشــکنی برخی کشــورها از جمله 
روســیه  تاکید کرد: اروپــا قطعا دنبال 
متنوع سازی سبد انرژی است و ما این 
امــکان بالقوه را داریم که در میان مدت 
بتوانیم در این بازار حضور داشته باشیم 
و در صورت رفع تحریم هیچ کشــور 
دیگــری نمی تواند مــا را از این بازار 
محروم کند، ما کشور مستقلی هستیم و 
بنا بر مصالح ملی تصمیمات خود اتخاذ 

خواهیم کرد.
وی در ادامــه درباره بهره برداری 

مشــترک از ذخایر خزر و صادرات به 
اروپا، اظهار داشت: بهره برداری از نفت 
و خزر داســتان طولانــی دارد و بعد از 
فروپاشی شوروی مطرح شده اما هنوز 
کشورها در زمینه رژیم حقوقی دریاچه 
و بویژه نفت و گاز به توافق نرسیده اند، 
یک توافق نانوشــته و برخی کشورها 
به صورت نوشــته درباره تقسیم منابع 
نفــت و گاز خزر جاری اســت. مثلا 
آذربایجان، قزاقســتان و ترکمنســتان 
در حال بهره برداری هســتند، ما  هنوز 

هیچ اقدامی انجام نداده ایم، در هر حال 
واقعیت اینکه تقسیم هیدروکربوری به 
صورت نانوشــته موجود است که در 
آن اختلاف هم وجــود دارد، ما اعلام 
کردیم که ســهم ما تا 20 درصد است 
برخی گفتند که حوزه مشترک است و 

ما نمی پذیریم. 
ماجدی یادآور شــد: فرمول های 
مختلفــی در این حوزه وجود دارد مثلا 
چالوس متعلق به ایران است. یک حوزه 
نفتــی 19 تا 20 درصــدی بین ایران و 

آذربایجان وجود دارد که حوزه شناخته 
شــده ای اســت، اما زمانی آذربایجان 
درصــدد بهره برداری بــوده که ما این 
اجــازه را ندادیــم، بنابرانی توافق کلی 
حاصل نشده، بین روسیه و آذربایجان 
و یا روسیه و قزقستان توافقاتی صورت 
گرفته، اما در کل نظام جامع بهره برداری 

از منابع دریای خزر وجود ندارد. 
وی گفــت: جــدای از موضوع 
بهره برداری از منابع امکان ســواپ گاز 
برای ما فراهم اســت و طبق معاهداتی 

که با ترکمنستان داریم می توانیم نسبت 
بــه آن اقدام کنیم اما در زمینه صادرات 
موضوعی که اکنون مهم است با مصرف 
کنونی کشــور اگر به منابــع جدید و 
سرمایه گذاری گســتره نداشته باشیم، 
امکان صادرات به اروپا میسر نیست، یا 
نیاز به ســرمایه گذاری کلان داریم و یا 
اینکه باید منابع گازی شــناخته شده را 
به بهره برداری برسانیم که بازهم نیاز به 
سرمایه گذاری داریم، بنابراین بالقوه ما 
به عنوان دومیــن دارنده منابع گاز باید 

امکان صادرات را داشــته باشیم اما هم 
مصرف داخل بالا اســت و هم نیاز به 
ســرمایه گذاری داریم تــا در بازار گاز 

حضور داشته باشیم.

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
برنامه  و بودجه گفت: با وجود تحویل 
خزانــه مقــروض، دولــت را بدون 
اســتقراض اداره کردیم، برای کنترل 
تورم با وجود رشد شدید قیمت های 
جهانی برنامه خوبی در حال تدوین و 

اجرا است.
سید مسعود میرکاظمی در دیدار 
با آیت الله جوادی آملی از برنامه دولت 
برای مهار تورم خبر داد و اظهار داشت: 
سه عامل بدهی های تلنبار شده گذشته، 
رشــد قیمت های جهانــی و برخی 

تصمیمــات اقتصادی که بر اســاس 
تکلیف قانونی انجام شده از علل رشد 

تورم است.
وی افزود: دولت سیزدهم زمانی 
روی کار آمده که نه خزانه خالی بلکه 
خزانــی مقروض و منفــی را تحویل 

گرفت.
معاون رئیس جمهــور ادامه داد: 
۶0 هزار میلیارد تومان در خزانه بدون 
تخصیص مانده بود، ۵۳۵ هزار میلیارد 
تومان تعهد خرید اوراق ایجاد شده و 
۵۴ هزار میلیارد تومان هم تنها در چهار 

مــاه پایانی دولت قبل از بانک مرکزی 
استقراض شــده بود. رئیس سازمان 
برنامه و بودجه با اشاره به رشد هشت 
برابری نقدینگی در هشت سال گذشته، 
گفت: یکی از ریشــه های تورم چاپ 
پول و استقراض از بانک مرکزی است 
در حالــی که این موضوع خط قرمز ما 
است و دولت سیزدهم کشور را هشت 
مــاه بدون ریالی اســتقراض از بانک 
مرکزی اداره کــرد. میرکاظمی اضافه 
کرد: بر اســاس قانون دولت مکلف به 
عادلانه کردن یارانه کالاهای اساســی 

بــود، چون در عمل چیزی در قانون به 
نام ارز ۴200 تومانی وجود نداشت.

وی با اشاره به ادامه حمایت های 
ریالی یا کالایــی از مردم برای جبران 
هزینه ها، گفت: کشورهایی که سال ها 
با تورم حدود صفر مواجه بودند با رشد 
شدید قیمت های جهانی با تورم تا 20 
درصد دست و پنجه نرم می کنند، چون 
قیمت مواد غذایی و انرژی رشد چند 

برابری داشته است.
معاون رئیس جمهــور ادامه داد: 
در زمان تحویل دولت ذخایر کالاهای 

اساسی از حد مجاز بسیار پایین تر آمده 
بود ولی در حال حاضر وضعیت ذخایر 

راهبردی کشور مناسب است.
وی با بیان اینکه ســال گذشته با 
تمام محدودیت های مالی و بدهی های 
گذشــته بودجه عمرانی به 1۸0 هزار 
میلیارد تومان رسید، تاکید کرد: برنامه 
دولت تقویت تولید و افزایش صادرات 
است کما اینکه در سه ماه ابتدایی سال 
تراز تجاری کشــور مثبت و صادرات 

افزایش خوبی داشته است.
رئیس سازمان برنامه با بیان اینکه 

دولت برای کنتــرل تورم برنامه ریزی 
کرده اســت، گفــت: انضباط بودجه، 
کاهش هزینه های غیرضروری و کنترل 
اضافه برداشــت ها بانک ها با جدیت 
دنبال خواهد شد.میرکاظمی ادامه داد: 
امروز دیگر شاهد مرگ روزانه تا ۷00 
نفر از مردم در اثر کرونا نیســتیم، حتی 
منابع برای تزریق دوز چهارم واکسن 

نیز تأمین شده اســت. وی در پایان از 
بهبــود وضعیت اقتصاد و کنترل تورم 
خبــر داد و افزود: با کنتــرل تورم، راه 
افتادن طرح های عمرانی، فعال شــدن 
بخش خصوصی در تولید با اهرم کردن 
منابع دولتی، شاهد رشد بهتر اقتصادی 
خواهیم بود کما اینکه سال گذشته هم 
هشت ساله به بیش از ۴ درصد رسید.رشد اقتصادی از میانگین در حد صفر 

معاون اسبق امور بین الملل و بازرگانی وزارت نفت:

هند و چین بهره برداران بزرگ تجارت جدید انرژی

رئیس سازمان برنامه  و بودجه:

تورم کنترل خواهد شد

مشاور وزیر نیرو : گروه اقتصادی - مشاور وزیر 
نیرو و رئیس مرکز جهاد آبرســانی، 
تکمیل خط انتقال آب از آبشیرینکن 
خلیج فارس به کهورســتان - رویدر 
و ۳۸ روستا را از اولویت های اصلی 
قرارگاه محرومیت زدایی امام حسن 
مجتبی)ع( در اســتان هرمزگان یاد 

کرد. 
جعفــرزاده در بازدید از پروژه 
هــای محرومیت زدایی شهرســتان 
خمیر بــا بیــان اینکه اجــرای ۵۶ 
کیلومتر خط انتقــال آب، روح تازه 
ای به روســتاهای شهرستان خمیر 
مــی دمد، افزود: با تکمیل این پروژه 
جمعیتــی بالغ بر ۳۴ هزار نفر از آب 
شرب پایدار بهره مند می شوند. وی 
بــا تاکید بر اینکه ما هیچ شــانی جز 
خدمت و ســربازی در اجرای پروژه 
محرومیت زدایــی نداریم، تصریح 
کرد، حجم عملیات پیش بینی شــده 
برای خــط انتقال خمیــر به قدری 
تاثیرگذار خواهد بود که به اندازه 20 

سال کار پیش بینی شده است. 
مشاور وزیر نیرو افزود: با توجه 

به برداشــت های آب صورت گرفته 
در کهورســتان، آب موجــود فاقد 
شرب و غیر پایدار است و تنها گزینه 
نجات بخــش، اجرای خط انتقال از 
آبشــیرینکن خلیج فارس است و ما 
نیز در قالب پروژه محرومیت زدایی 
تلاش مــی کنیم، مــردم این منطقه 
زودتر به آب شــرب پایدار دســت 

پیدا کنند. 
به گفته جعفرزاده، آب مســئله 
ای جدی اســت و اگر ظرف دو سال 
موضوع را از تنــش خارج نکنیم به 
مراتب درگیر مشــکلات بیشــتری 

خواهیم شد. 
رئیــس مرکز جهاد آبرســانی، 
وحدت و همزایی مجموعه وزارت 
نیرو و ســپاه در سطح ملی و نیروی 
دریایی ســپاه و آبفا در سطح استانی 
را نقطه قوت خدمت رسانی توصیف 
کــرد و گفت: تمرکز اصلــی ما در 
آبرسانی روی خط انتقال خواهد بود 
چرا که اجرای شــبکه توزیع بدون 
منابع آبی، هدر رفت پول و تاسیسات 
است و باید توان مان را بروی اجرای 

خط انتقــال آب بگذاریم. وی ادامه 
داد، پیش بینی کلی ما ۳0 ماهه است 
امــا در تلاش هســتیم طی 2۴ ماه به 

اتمام برسانیم.
جعفرزاده بیان داشــت: تلاش 
ما در مرکز جهاد آبرســانی ســطح 
برخورداری 90 درصدی روستاها از 
آب پایدار در زمان پیش بینی شــده 
است. گفتنی اســت، در این روز در 
نشست مشــترک رئیس مرکز جهاد 
آبرسانی با مدیرعامل آب و فاضلاب 
هرمزگان و مســئول قــرارگاه جهاد 
سازندگی نیروی دریایی سپاه روند 
اجرایی و پیشــرفت فیزیکی پروژه 
هــای محرومیــت زدایــی و جهاد 
آبرسانی بررســی و تصمیمات لازم 
بــرای تکمیل این پروژه ها در مناطق 

مختلف استان اتخاذ شد.
عبدالحمید حمزه پور مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب هرمزگان نیز 

در بازدید مشاور وزیر نیرو و رئیس 
مرکز جهاد آبرســانی از پروژه تامین 
آب رویدر و روســتاهای مســیر از 
آبشیرینکن خلیج فارس با بیان اینکه 
برای تامین آب روستاهای این مسیر 
هیچ گونه منبع پایدار آب شرب غیر 
از آبشیرینکن وجود ندارد، افزود: ۳۸ 
کیلومتر از خط انتقال آب شهر رویدر 

و روستاهای مسیر اجرا شده است و 
بــرای بهره مندی آنها نیازمند اجرای 
۵۶ کیلومتر خط انتقال جدید در فاز 

دوم طرح هستیم.
وی تصریــح کــرد، عمــده 
روســتاهای هدف در طرح یاد شده 
در مســیر اصلی قرار دارند و با تامین 
اعتبــار و اجرای خــط انتقال از آب 

شــیرین کن خلیج فارس جمعیتی 
بالــغ بر  ۳۴ هزار نفر از آب شــرب 
با کیفیت و پایدار آبشــیرینکن بهره 
مند می شــوند. مدیرعامل شــرکت 
آب و فاضــلاب هرمــزگان، ورود 
جدی دولت به پروژه های آبرسانی 
و مشــارکت ســپاه در این حوزه را 
بســیار مهم ارزیابی کــرد و گفت: 
یک شــهر و ۳۸ روستای مسیر خط 
انتقال کهورســتان و رویدر، شــبکه 
آبرســانی دارند و نیاز است با اقدام 
جهــادی، خط انتقال باقی مانده اجرا 
شــود تا روستاهای مسیر به پایداری 
در آب شرب دســت یابند. به گفته 
وی، تمرکــز صرف بر روی شــبکه 
توزیع گرهی از مشکلات مردم را باز 
نمی کند، افــزود: اجرای خط انتقال 
از آب شــیرین کن خلیج فارس تنها 
گزینه گره گشــای کمبود آب رویدر 
و روستاهای مسیر است که تمام توان 

محرومیــت زدایی بایــد در اجرای 
خطوط انتقال گذاشــته شود. حمزه 
پور اعتبار مورد نیاز این پروژه را 1۵0 
میلیــارد تومان عنــوان کرد و افزود: 
مجموعه اســتان نیــز در محرومیت 
زدایی از روستاهای شهرستان خمیر 
و تامین آب کهورســتان و رویدر هم 
نظر هســتند و استاندار هرمزگان در 
ایــن زمینه حمایت ویــژه ای دارد. 
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
هرمزگان ادامه داد، نگاه رئیس مرکز 
جهاد آبرسانی کشور نیز برای تکمیل 
این پروژه مثبت اســت و قرار است 
بــا اقدام جهادی، مردم منطقه به یک 

منبع پایدار آب دست پیدا کنند. 
وی افزود: به موازات خط انتقال 
آب ســه راهی خمیر تا کهورستان از 
آبشیرین کن خلیج فارس، خط انتقال 
جدید بــرای تامین نیاز آبی جیحون 
نیــز باید عملیاتی شــود که قرارگاه 
محرومیت زدایی امام حسن مجتبی 

)ع( در این زمینه نظر مثبت دارند. 
سرهنگ نجفی مسئول قرارگاه 
جهاد سازندگی نیروی دریایی سپاه 

نیــز در این بازدیــد از آمادگی خود 
برای اجرای پروژه های اولویت دار 
خبــر داد و گفت: ما نیز در راســتای 
تامین نیاز آبی مردم هرمزگان تمامی 
امکانــات خود را بــرای پروژه های 
اولویت دار بســیج می کنیم. وی از 
جهاد آبرســانی به عنوان یک توفیق 
یاد کرد که با مشــارکت وزارت نیرو 
و ســپاه پاسداران انقلاب اسلامی در 

حال اجراست. 
به گفته ســرهنگ نجفی، تعامل 
و همزایی خوبی بین آبفای هرمزگان 
و نیــروی دریایی ســپاه وجود دارد 
که اجــرای پروژه ها را با ســرعت 
بیشــتری همراه کرده است. گفتنی 
است، مشاور وزیر نیرو با حضور در 
شهرســتان خمیر از پروژه های خط 
انتقال کهورستان به رویدر، رودبار و 
روستاهای جیحون، دشت جیحون، 
کیشــی و کشــار بازدید کرد. ریس 
مرکز جهاد آبرســانی همچنین از از 
مســیر خط انتقال پروژه آب شیرین 
کن خلیج فارس به روستاهای شمال 

بندرعباس بازدید کرد.

تکمیل خط انتقال آب شیرین کن خلیج فارس روح تازه ای به روستاهای خمیر می دمد

گروه اقتصادی - طبق ماده ۶۵ 
قانون احکام دائمی توســعه کشور 
بایــد تمــام وظایف، اختیــارات و 
مســئولیت های دستگاه های اجرایی 
دولتــی مســتقر در مناطــق آزاد به 
مدیــران آن منطقه واگذارد شــود و 
در تمام مناطق آزاد موفق در دنیا این 
الزام و اســتاندارد به اجرا رسیده اما 
در ایران نه تنها که از ابتدای تاســیس 
مناطق آزاد این قانون واضح و روشن 
به اجرا نرسیده بلکه حتی ستاد مناطق 
آزاد را هم از ســاختار مستقل خارج 
کــرده و دبیرخانــه شــورای عالی 
مناطــق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه 
 اقتصادی را به وزارت اقتصاد واگذار 

کردند.
واگــذاری دبیرخانه شــورای 
عالــی مناطق آزاد تجــاری، صنعتی 
و ویــژه اقتصــادی از ســال 9۵ در 
بحبوبه های تشدید اختلافات مرحوم 
»اکبر ترکان « دبیر وقت و نمایندگان 
مجلس کلید خورد. مهر ماه سال 9۵ 
مرکز پژوهش های مجلس گزارشی 
را منتشــر کرد و در آن پیشــنهاد داد 
کــه وظایف و اختیــارات دبیرخانه 
شــورای عالی مناطق آزاد به وزارت 
امور اقتصادی و دارایی منتقل شــود 
و وزیر مســئول اجرا باشد.  کمتر از 
سه ماه دیگر هم این پیشنهاد به اجرا 
رسید و نمایندگان مجلس در  بررسی 
لایحه برنامه ششــم توسعه تفکیک 
دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد 
از ریاســت جمهوری و واگذاری آن 
به وزارت اقتصاد را تصویب کردند.

طبق این مصوبه تمام وظایف، 
اختیارات، ســاختار و تشــکیلات 
دبیرخانه شــورای عالی مناطق آزاد 

با حفظ شــخصیت حقوقی مستقل 
و رعایــت ضوابط و قوانین مربوطه 
به وزارت امــور اقتصادی و دارایی 

منتقل شد.
هر چند که هم دولت گذشته و 
هم دولت جدید مخالف این تفکیک 
هســتند و آن را یکی از عوامل تاخیر 
در اجــرای برنامه هــا و ماموریــت 
مناطــق آزاد می دانســتند و می دانند 
اما باز هم در اســفند ماه سال گذشته 
در کمیســیون تلفیق بودجه 1۴01 با 
اســتناد به قانون برنامه ششم توسعه، 
بند ح تبصره 1۸ لایحه قانون بودجه 
1۴01 به تصویب رسید که براساس 
آن باز هم بر این موضوع تاکید شــده 
که  امور اجرایی ، مدیریتی، ســاختار 
و تشــکیلات مربوط بــه دبیرخانه 
شــورای عالی مناطق آزاد تجاری - 
صنعتی و ویژه اقتصادی سازمان های 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی سراســر 
کشــور توسط وزیر امور اقتصادی و 

دارایی انجام می شود.
بــه عبارت دیگــر حتی دولت 
ســیزدهم و با تغییر رویکرد سازمان 
مناطق آزاد، نماینــدگان مجلس باز 
هــم وزیر را برای اینکه در راس قرار 
بگیرد انتخاب کردند که این انتخاب  
یک دلیل واضح و روشن دارد اینکه 
بتوانند فردی را از کابینه دولت برای 

پاسخگویی به مجلس بکشانند.      
اما این اقدام مجلس در واقعیت 
اصول، فلســفه و استانداردهای بین 
المللــی فعالیت مناطــق آزاد را زیر 
ســوال می برد و اساسا در مقابل ماده 
۶۵ احکام دائمی توســعه اقتصادی 

کشور است.
از ســوی دیگر در این شرایط 

ســخت اقتصــادی کشــور ایــن 
تصمیــم مجلس،  باعث گســترش 
مسئولیت های وزیر اقتصاد می شود 
و از این رو »احســان خاندوزی« در 
اســفند ماه سال گذشــته در نامه ای 
خطاب به نمایندگان مخالفت خود را 
با این مصوبه اعلام کرد. خاندوزی، 
وزیر امور اقتصادی و دارایی در مورد 
مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه مبنی 
بر واگــذاری اختیــارات مدیریتی، 
ســاختار و تشــکیلات دبیرخانه به 
وزیر اقتصاد بــه رییس مجلس نامه 
نوشت و مصوبه کمیسیون تلفیق در 
بند ح تبصره 1۸ را خلاف نظر هیات 
دولت دانســته و اعلام کرد که» این 
مسئله را به صلاح کشور نمی دانم و 
بر بازگشــت نظر نمایندگان به مفاد 
لایحه بودجــه اصرار دارم. تصویب 
نهایی متن مصوبه کمیســیون تلفیق 
در بنــد ح تبصــره 1۸ مبنی بر انجام 
کلیه امور اجرایی مدیریتی، ساختار 
و تشــکیلات مربوط بــه دبیرخانه 
شــورای عالی مناطق آزاد و سازمان 
هــای مناطق آزاد و ویــژه اقتصادی 
سراسر کشــور توســط وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی را که خلاف نظر 
هیات محترم دولت است، در شرایط 

کنونی به صلاح کشور نمی دانم.«
ســید کاظم دلخــوش، عضو 
کمیســیون حقوقی مجلــس درباره 
انتزاع دبیرخانه شورای عالی مناطق 
آزاد از نهــاد ریاســت جمهوری و 
واگــذاری آن بــه مجموعه وزارت 
اقتصاد اظهار داشــت: به شــخصه 
مخالف موضوع هســتم و البته این 
موضوع نسبت به نوع برخورد مدیران 
مناطق آزاد با مجلس و جایگاه قانون 

بــه تصویب رســیده و باید در نوع 
این برخورد تامل داشــت. چراکه در 
سال های گذشته مدیران مناطق آزاد 
متوجه جایــگاه مجلس نبودند و از 
مشورت های مجلس و سیاست های 
آن در اجــرای ماموریت های مناطق 
آزاد اســتفاده نمی شــد که این رفتار 
سلیقه ای باعث افت عملکرد مناطق 

آزاد شده بود.   
وی ادامــه داد: پیــش از ایــن 
مناطــق آزاد زیــر مجموعــه نهاد 
ریاست جمهوری محسوب می شد 
و نمایندگان مجلس برای اینکه بتواند 
امکان ســوال کشِی از مدیران مناطق 
آزاد داشــته باشند و آنها را پاسخگو 
کننــد، تصمیم گرفتند که مناطق آزاد 
زیر نظر وزارت اقتصاد فعالیت داشته 
باشــد که البته اعتقاد دارم تصمیم و 
اقدام خوبی نبود و الان هم معتقدم که 
مناطــق آزاد ارتباط خود را با جایگاه 
قانون گذاری با دقت و به درســتی 
برقرار کند. هر چند مشکلاتی وجود 
دارد اما قابل حل هســتند و یکی از 
راه حل این مشکلات استقلال مناطق 
اســت و باید به تحــت نظارت نهاد 

ریاست جمهوری برگردد.
دلخوش با بیان اینکه واگذاری 
دبیرخانــه مناطق آزاد بــه وزارت 
اقتصاد، سیســتم مناطق آزاد را بهم 
می ریزد و نقش مناطق آزاد در اقتصاد 
را کمرنگ خواهــد کرد، گفت: این 
وضعیــت فعلی، مناطــق آزاد را به 
کمــا بــرده و آن را بــه حالت اغما 
برده اســت. طبیعتا این شرایط مانع 
از تاثیرگذاری مناطق آزاد در رشــد 

اقتصادی می شود. 
عضو کمیسیون حقوقی مجلس 

با تاکید بر اینکه تا به امروز چندین بار 
بحث برگشت مناطق آزاد به جایگاه 
قبلی و تفکیک آن از وزارت اقتصاد 
را در مجلس مطــرح کردیم، اظهار 
داشــت: این موضوع چنــد بار در 
لایحه بودجه امســال مورد  بررسی 
قــرار گرفت و تقاضــای ما تفکیک 
مناطق آزاد از وزارت اقتصاد بودهاما 
نمایندگان مجلس هنوز به این نقطه 
مشــترک نرســیدند که به صورت 
یکدســت با حفظ استقلال دبیرخانه 
شــورای عالی مناطق آزاد همراهی 

کنند.
وی تاکید کرد: در این شــرایط 
ضروری اســت که مدیــران مناطق 
آزاد، مجلس را قانع کنند. تبلیغات و 
گفت وگو در این باره اساسا یکی از 
فرمایشات امام است و مدیران مناطق 
آزاد هم باید از این فرصت اســتفاده 
کنند تا گزارش  عملکرد و ارایه دلایل 
منطقی، نمایندگان مجلس برای این 

تفکیک قانع شوند.    
دلخوش ادامه داد: قانون و قانون 
گــذار ریل گذاری می کند و اگر ریل 
گذاری را از دســت بدهیم در اجرا 
هم اشــکالاتی ایجاد می شود اما در 
اجــرای برخی موارد هــم از قانون 
عدول می شــود. دربــاره تفویض 
اختیــارات در راســتای اجرای ماده 
۶۵ احکام دائمی توسعه اقتصادی به 
صراحت آمده اســت که مناطق آزاد 
جزو سرزمین غیراصلی هستند و از 
ســرزمین اصلی جدا و باید مدیریت 
مســتقل داشــته باشــند حال اینکه 
اجــرای این قانون بر توانایی مدیران 

مناطق آزاد برمی گردد.

قانون و قانون گذار ریل گذاری می کند و اگر ریل گذاری را ار دست بدهیم در اجرا هم اشکالاتی 
ایجاد می شــود اما در اجــرای برخی موارد هم از قانون عدول می شــود. درباره تفویض 
اختیارات در راستای اجرای ماده 65 احکام دائمی توسعه اقتصادی به صراحت آمده است 
که مناطق آزاد جزو ســرزمین غیراصلی هســتند و از سرزمین اصلی جدا و باید مدیریت 
مستقل داشته باشند حال اینکه اجرای این قانون بر توانایی مدیران مناطق آزاد برمی گردد.

دلخوش؛عضو کمیسیون حقوقی مجلس؛

مناطق آزاد با واگذاری به 
وزارت اقتصاد به کما رفت

عضو کمیسیون حقوقی مجلس اظهار داشت: واگذاری دبیرخانه مناطق آزاد به وزارت اقتصاد، سیستم مناطق آزاد را 
بهم می ریزد و نقش مناطق آزاد در اقتصاد را کمرنگ خواهد کرد. این وضعیت فعلی، مناطق آزاد را به کما و به حالت اغما 

برده است. طبیعتا این شرایط مانع از تاثیرگذاری مناطق آزاد در رشد اقتصادی می شود.

گــروه اقتصادی - بر اســاس  
تصمیمات ســازمان بورس، قرار بود 
دامنه نوســان بنا بر شــرایط بازار به 
صورت فصلی با افزایش یک درصدی 
همراه شــود و اکنون اجرای آن برای 
دومیــن فصل در تابســتان 1۴01 در 
هالــه ای از ابهام قــرار گرفته اما مدیر 
نظارت بر بورس های سازمان بورس 
از بررسی این موضوع در هیات مدیره 
این ســازمان خبر داد. حــذف دامنه 
نوسان بورس از جمله پیشنهاداتی بود 
که بارها از سوی کارشناسان به منظور 

بهبود وضعیت بازار مطرح شده بود.

سازمان بورس نیز به دنبال چنین 
مبحثی از سوی کارشناسان، تصمیمات 
جدیــدی را مبنی بر افزایش تدریجی 
دامنه نوسان اتخاذ کردند و معتقد بود 
که با توجه به وضعیت فعلی معاملات 
بــورس حذف یکباره دامنه نوســان 
چندان اقدام درســتی نیست و این امر 
می تواند زمینه ساز ایجاد هیجان در بازار 
و نیز افزایش ضرر و زیان ســهامداران 
در بازار شود. در ادامه حاشیه های ایجاد 
شــده و نیز پیشنهادهای ضدونقیض 
فعالان حاضر در بازار به منظور انجام 
بهترین تصمیم گیری برای تغییر دامنه 

نوسان، »محســن خدابخش«، نایب 
رییس هیات مدیره ســازمان بورس و 
اوراق بهادار در اواسط اسفندماه سال 
گذشــته به ایرنا اعلام کرد: ما معتقد به 
افزایش دامنه نوســان هستیم که این 
اتفاق باید به صورت تدریجی رخ دهد.

وی ادامه داد: بر اساس تصمیمات 
اولیه اتخاذ شــده قرار بر این است که 
دامنه نوســان تا 10 درصد تغییر کند و 
به احتمال زیاد درصد در نظر گفته شده 

از سال 1۴01 اجرایی خواهد شد.
مطابق صحبت های مطرح شده 
از ســوی نایب رییــس هیات مدیره 
ســازمان بورس و اوراق بهادار و نیز 
مصوبه هیات مدیره ســازمان بورس 
و اوراق بهــادار، از روز دوشــنبه )29 
فروردین 1۴01( دامنه نوســان قیمت 
ســهام برای فصل بهار 1۴01 در کلیه 
نمادهای معاملاتی سهام در بازار اول 
تابلوی اصلــی و فرعی بورس اوراق 

بهادار تهران بــا افزایش یک درصدی 
از مثبت و منفــی ۵ درصد به مثبت و 
منفی ۶درصــد افزایش یافت که این 
امر نشان دهنده انجام اقدامات سازمان 

بورس طبق وعده های داده شده بود.
بــا توجه به اجرای چنین اقدامی 
در ابتدا معاملات بورس واکنش مثبتی 
را نسبت به این تصمیم سازمان بورس 
از خود نشــان داد و شــاهد روزهای 
سبزپوشــی را در ادامه معاملات این 

بــازار بودیم. با آغاز فصل تابســتان 
1۴01 افزایــش دوباره دامنه نوســان 
طبــق وعده های داده شــده مبنی بر 
تغییــر فصلی آن در هالــه ای از ابهام 
قرار گرفت کــه در این زمینه در چند 
روز گذشته »میثم فدایی«، مدیر عامل 
فرابورس ایران از آخرین تصمیمات 
اتخاذ شده برای تغییر دامنه نوسان در 
فصل تابســتان خبر داد و گفت: تغییر 
دامنه نوسان دی ماه 1۴00 مطرح و قرار 

شــد هر فصل یک درصد در بورس و 
فرابورس دامنه نوســان افزایش یابد، 
اما با توجه به شــرایط مبهم بودجه و 
برجام مقرر شد این تصمیم در شرایطی 
پایدارتری عملی شــود. وی تصریح 
کرد: اکنون بــا افزایش یک درصدی 
دامنه نوسان در فرابورس شاهد کاهش 

صفوف فروش هستیم.
مقرر شــده بود فعلًا تا پایان سال 
دامنه نوســان هر فصــل یک درصد 
افزایــش یابــد. برای همیــن پس از 
افزایش یــک درصدی در فصل بهار، 
حالا فعالانــه بازار ســهام در انتظار 

افزایش یک درصدی دامنه نوسان در 
دومین فصل سال هستند. »سید مهدی 
پارچینــی«، مدیر نظارت بر بورس ها 
ســازمان بورس و اوراق بهــادار در 
گفت وگو با خبرنــگار ایرنا در مورد 
آخرین وضعیت تغییر دامنه نوســان، 
گفــت: پس از اخذ گزارش بررســی 
آثار تغییر دامنه نوسان از بورس ها و نیز 
تکمیل گزارش ارزیابی کارشناسی در 
سازمان بورس، موضوع هیات مدیره 
سازمان مطرح خواهد شد و مطابق با 
نتایج حاصله و شــرایط حاکم بر بازار 

اتخاذ تصمیم خواهد شد.

افزایش یک درصدی دامنه نوسان بورس در تابستان اجرایی می شود؟

اقتصادی


